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Indledning, scenariegennemgang og overblik over anlægsønsker til Budget 2015 

Status efter Budget 2014 er:  

 At der er afsat mider til udbygning til dækning af behovet på 0-5 års området svarende til 
90 procents dækning i spidsbelastningsperioden frem til slutningen af 2017.  

 At der er afsat midler til udbygning af 29 skolespor med fritidstilbud i perioden 2009-
2014 

 Det er vedtaget, at man i den mellemliggende periode, til sporene står færdige, og de 
resterende spor finansieres, midlertidigt må dispensere for hjemklasseprincippet og have 
vandreklasser på skolerne  

 De resterende skolespor skal søges finansieret i de efterfølgende budgetår  

 At der er afsat midler til fritidstilbudspladser på almenområdet svarende til det efterslæb, 
der er på etablering af fritidstilbudspladser frem til slutningen af 2015  

 At der på det klubområdet almen er igangsat en udbygningsplan med 100 klubpladser 
(10-13 års pladser) samt en analyse af muligheden for etablering af yderligere 4 
klubfællesskaber på 13-17 års området, som skulle følges op i de kommende 
budgetforhandlinger. Samt at yderligere udbygning på klubområdet, hvor der er en stor 
prognosticeret mangel på pladser, afventer udviklingen som følge af Folkeskolereformen, 
da det vurderes, at denne vil få stor betydning for anvendelsen af klubtilbud 

Den nye befolkningsprognose fra 2014 viser i tråd med de tidligere prognoser, at der fortsat 

forventes en tilvækst i antallet af børn og unge i København. Om fem år forventes der at være 

ca. 100.000 i aldersgruppen 0-17 år. Derfor er der fortsat behov for yderligere 

anlægsinvesteringer på 0-17 års-området i de kommende mange år frem.  

Nedenfor præsenteres ønskerne og prioriteringerne for anlægsinvesteringer på 0-17 års-området i 

2015. Oversigten er opdelt i følgende temaer:  

 Skole 

 Folkeskolereformen 

 Fritidshjems-/KKFO- området & fremtidens fritidstilbudsstruktur 

 0-5 års området 

 Ungdomsklubområdet 

 Specialområdet 

 Øvrige ønsker og kapacitetsbevarende projekter 

Overordnet er status i forhold til budgetønskerne i budget 2015 og de pt. forventede ønsker til 

budget 2016 er følgende: 
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Område Budget 2015 Budget 2016 og 
efterfølgende år 

Skole Hovedparten af anlægsønskerne ligger 
her, hvor der er mulighed for at 
påbegynde 9 af i alt 18 spor i Budget 
2015. Nogle af disse sporudvidelser 
kan evt. udsættes til budget 2016 mens 
behovet løses midlertidigt.  

Resterende 9 spor og 
samt spor der udskydes 
fra budget 2015 til 
budget 2016, heraf 5 spor 
til budget 2016 og 4 spor 
derefter 

Folkeskolereform Der søges beløb til færdiggørelse af 
lærerforberedelse, forbedret 
skemaplanlægningsværktøj og 
konsulentbistand 

Midler til etablering af 
funktioner jf. 
funktionsanalysen 

Fritidshjems-/KKFO- 
området & fremtidens 
fritidstilbudsstruktur 

Der søges beløb til udvidelse af 
kapaciteten på de skoler skal udbygges 
og til omlægning af fritidshjemspladser 
i forbindelse med fremtidens 
fritidstilbud. På fritids- og 
juniorklubområdet søges der ikke om 
specifikke anlægsmidler, men behovet 
søges dækket i forbindelse med 
fremtidens fritidstilbud. 

Etablering af 
fritidshjem/KKFO på 
skoler der udvides, samt 
op mod 1,2 mia. kr. over 
fire år til fremtidens 
fritidstilbud 

0-5 års området Behovet er dækket af de midler der er 
afsat i budget 2014 til etablering af 72 
grupper, og der søges ikke flere midler 
i budget 2015 til ny kapacitet 

Midler til 0-5 årsområdet 
der evt. omdisponeres og 
midler til etablering af 
pladser ved fortsat 
tilvækst i antallet af børn 

Ungdomsklubområdet Der søges midler til etablering af 100 
pladser samt til bevarelse og 
modernisering af to klubfællesskaber 

Fremtidige ønsker 
afhænger af evt. 
ændringer på 
fritidshjemområdet 

Specialområdet Der søges ikke midler i budget 2015 til 
ny kapacitet, da det vurderes, at 
behovet på kort sigt kan dækkes ved 
ændret arealkrav på specialskolerne. 

Midler til etablering af 
pladser ved fortsat 
tilvækst i antallet af børn  

Øvrige ønsker Udover de ønsker, der er affødt af 
behovet for ny kapacitet og strukturelle 
ændringer på Børne- og Ungeområdet, 
er der også en række budgetønsker, 
som er affødt af politiske beslutninger 
og af behovet for at bevare det 
nuværende serviceniveau, da der på et 
så stort område altid vil være behov for, 
at vedligeholde og modernisere den 
eksisterende struktur og kapacitet samt 
implementere politiske beslutninger 
omkring enkelte temaer 
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Nedenfor ses kapaciteten på områderne, de finansierede igangværende udvidelser og resterende 

behov, der skal finansieres i budget 2015, eller derefter. 

Tilbud Kapacitet 2010 Kapacitet august 

2014 

Finansierede 

igangsatte 

projekter der 

ikke er færdige 

Behov der skal 

finansieres i 

Budget 2015 

(samlet 

anlægsbehov) 

Yderligere behov 

der skal 

finansieres i 

B2016 hvis der 

afsættes midler til 

at dække 

anlægsbehovet  i 

B2015 

Dagtilbud  30.955 pladser 35.551 pladser 1.560 nye pladser Der er ikke noget 

udbygningsbehov 

ud over allerede 

finansierede 

udbygningsplaner 

0 grupper. Hvis de 

nuværende 

udbygningsplaner 

realiseres vil 

behovet være 

dækket frem til og 

med 2019. 

Fritidshjem/ 

KKFO  

13.084 pladser 15.876 pladser 2.960 pladser 

påskoler der 

udbygges og 29 

grupper 

fritidshjem/KKFO 

på skoler der får 

behov for pladser 

112 pladser pr. 

spor ved nye 

skoleudbygninger 

112 pladser pr. 

spor ved nye 

skoleudbygninger 

Klub (10-13 år) 8.961 pladser 9.621 pladser 100 pladser Intet behov Behovet skal 

sammentænkes 

med ny struktur på 

fritidsområdet 

Klub (14-17 år) Ca. 3200 Ca. 3200 0 pladser 100 pladser 

(Holmbladgadekva

rteret) 

0 pladser 

Skoler 150 spor 155 spor 28 spor 9 spor 5 spor (derudover 

4 spor frem til 

2024)  

Specialområdet (-) 435 0-5 års pladser 

821 fritids- og 

klubpladser 

1.480 

undervisningsplad

ser 

110 klubpladser14 

- 17 år 

72 basispladser 

 Yderligere ønsker 

på specialområdet 

skal vurderes i 

forhold til 

muligheden for 

fleksibel 

kapacitetsudnyttels

e og behovet for 

nye 

funktionaliteter på 

skolerne if. FSR  
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Skoler 

Der blev indstillet udbygning af 12 skoler til Budget 2014 og 2015. I Budget 2014 blev afsat 

midler til udbygning af 5 af de 12 skolespor (med tilhørende fritidshjems- og KKFO-pladser). 

Med den eksisterende tilvækst på skoleområdet er det som forventet ikke nok til at opfylde det 

fremadrettede behov, hvilket også fremgår af Aftaleteksten for Budget 2014, hvor der står:  

”Selv med den eksisterende udbygning vil der i de kommende år blive behov for en yderligere 
udbygning for at kunne sikre skole- og fritidspladser til alle byens børn”.  

Behovsprognosen for skole og fritidshjem/KKFO viser, at der de næstkommende 5 år forventes 

behov for 14 nye spor på skolerne og i perioden derefter yderligere behov for 4 nye spor (BUU 

11. juni 2014). Samlet skal kapaciteten udvides med i alt 18 spor de næstkommende 10 år, 

hvoraf der foreligger undersøgelser og ideoplæg, der viser mulighederne for konkret at etablere 

de første 9 spor. 

Behovet for Fritidshjems- /KKFO-pladser skal også dækkes på de skoler, der skal udvides til at 

tage imod tilvæksten. Derfor fremsættes der i budgetforslagene forslag om udbygning til 112 

fritidshjems-/KKFO-pladser pr. spor der udbygges (28 pladser pr klasse). Dermed sikres fortsat 

plads til alle eleverne i fritidshjem/KKFO som har pladsgaranti. Etableringen af disse pladser 

skal tænkes ind i sammenhæng med fremtidens fritidstilbud.  

Behovet for mere plads på skolerne og i fritidshjem/KKFO skyldes, at Købehavn gennem en 

længere periode har haft, og fortsat har, en tilvækst af elever. Selvom der er igangsat mange 

udbygninger og etablering af nye skoler (pt. 29 spor), kan byggeriet ikke følge med 

befolkningsudviklingen, og da der samtidig er en begrænset anlægssum til rådighed, skal der 

arbejdes både med udbygning og med en mere intensiv anvendelse af eksisterende kapacitet. 

Tabel. Oversigt over behov i områderne 

Område Behov 
2023/24 

Kapacitet og igangsatte projekter Bemærkning 

Indre By – 
Østerbro 

38 spor 28 spor 
+ CHR 1 spor 
+ ØFA 1 spor 
+ VIB 1 spor 
+STB 2 spor 
+LAN 3 spor 

36 spor 

Mangler 2 spor 

Nørrebro – 
Bispebjerg  

33 spor 30 spor 
+ GRØ 1 spor 
+UTT 1 spor 

32 spor 

Mangler 1 spor 

Vesterbro / Kgs. 
Enghave – Valby 

44 spor 33 spor 
+ SYD 3 spor 

Mangler 5 spor 



5 

 

+ TDS 1 spor 
+ KIR 1 spor 
+VIG 1 spor 

39 spor 

Vanløse – 
Brønshøj/Husum 

38 spor 30 spor 
+ BRØ 1 spor 
+ KAT 1 spor 
+ KIR 2 spor 

+ KOR 1 spor 
+ VAN 1 spor 

36 spor 

Mangler 2 spor 

Amager 49 spor 34 spor 
+ ØRE S 3 spor 

+ 4sk. 2 spor 
+ LER 1 spor 
+ IBR 1 spor 

41 spor 

Mangler 8 spor 

København 202 spor 155 spor 
+ 29 spor 
184 spor 

Mangler i alt 18 
spor 

 

Tabellen viser, at i perioden frem til 2023 vokser behovet for kapacitet til i alt 202 spor. Der er i 

dag en samlet kapacitet på i alt 155 spor på skolerne. Hertil kommer yderligere 29 spor som 

følge af de igangsatte udvidelser fra de sidste års budgetter. Når alle igangsatte udvidelser er klar 

til brug, er den samlede kapacitet vokset til 184 spor. Det resterende behov skal findes i 

kommende budgetter fra 2015 og frem. Der er tage højde for kapacitetsanalysen i 

behovsprognosen (se afsnittet prioritering og løsningsscenarier nedenfor). 

Amager, Vesterbro og Vanløse er de områder af byen, hvor der pt. er størst behov for udbygning 

af skolekapaciteten, og hvor det ikke vurderes muligt at løse behovet uden igangsættelse af 

yderligere udbygning på kort sigt. Derfor er der udarbejdet idéoplæg, som viser 

byggemulighederne. Ligeledes foreligger der udbygningsmuligheder på Østerbro 

(Strandboulevarden etape 2), hvor behovet dog kan løses midlertidigt på kortere sigt, ligesom i 

andre dele af byen.  

1) Samlet set på skoleområdet og i tilknyttede fritidstilbud er ønskerne hermed, at der 

vedtages og finansieres igangsættelse af udbygning af 9 spor i Budget 2015. 

2) Hvis der i stedet skal arbejdes med midlertidige løsninger af behovet,  kan 2 – 4 spor 

udskydes til budget 2016  

. 

Prioriteringer og scenarier for udbygning på skoleområdet gennemgås i det nedenstående. 
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Prioritering og løsningsscenarier 

11. juni 2014 har Børne- og Ungdomsudvalget anbefalet kapacitetsanalysen (som det blev 

besluttet at gennemføre i Budget 2014) overfor Økonomiudvalget og Borgerrepræsentationen. 

Analysen indebærer blandt andet, at hjemklasseprincippet ophæves i udskolingen (7. – 9. 

klassetrin), hvilket betyder, at skolerne nu må have 2 – 3 vandreklasser. Dette giver ”lidt luft” på 
den enkelte skole i en kort periode og kan på enkelte skoler udskyde behovet i forhold til behovet 

for udbygning og når der udbygges på den enkelte skole er udbygningsprojektet reduceret, men 

det nye princip giver ikke plads til flere spor på skolerne, uden der foretages udbygning, da der 

skal være plads til eleverne på alle klassetrin, og der er derfor fortsat behov for udbygning af 

skolerne. Det er vigtigt at holdesig for øje, at det er muligt at arbejde med midlertidige løsninger 

på en skole, så længe den ikke er helt fyldt op på alle klassetrin, men da det modsat tager 

minimum 3 til 5 år at udbygge en skole, så skal skoleudbygningen inden for de gældende 

kriterier igangsættes så tidligt, at den ikke i løbet af nogle år står med et massivt udækket behov 

for kapacitet 

På baggrund af dette og af den udarbejdede behovsprognose er det forvaltningens vurdering, at 

der skal igangsætte etablering af 14 yderligere skolespor i forbindelse med budget 2015 og 

Budget 2016, hvoraf der foreligger konkrete undersøgelser og muligheder for at etablere op til 9 

spor i Budget 2015.  

Scenarierne gennemgås nedenfor i hvert område. 

Hovedforslaget er at igangsætte alle de kendte projekter i Budget 2015, således der tages hul på 

opgaven med at få dækket behovet på skoleområdet. Alternativet hertil er at udskyde 2 – 4 spor 

til Budget 2016 afhængigt af, hvilken anlægssum der kan prioriteres til området i Budget 2015 

(scenarie 1a, 1b og scenarie 2) og i den mellemliggende periode finde midlertidige løsninger på 

behovet for kapacitet i perioden til resterende behov kan dækkes. Endelig er sidste scenarie at 

igangsætte en midlertidig løsning på Islands Brygge (scenarie 3). 

 

Tabel 1: Forslag og scenarie 1a, 1b, scenarie 2 og 3 

Projekt Forslag 
9 spor 

Scenarie 1a 
7 spor 

Scenarie 1b7 
spor 

Scenarie 2 
5 spor 

Scenarie 3 
7 spor 

 Langsigtede løsninger Kortsigtet 
løsning 

Amager  
Ny Skole på Artillerivej 450,9 450,9 450,9 450,9 Udgår 

Peder Lykke Skole 93,9 93,9 udsættes Udsættes 93,9 

Amager Fælled Skole 81,7 81,7 udsættes Udsættes 81,7 

Udvidelse af Skolen på Islands 
Brygge (med 1 spor) 

udgår udgår udgår Udgår 60,3 

Sønderbro Skole 71,5 Udsættes 71,5 Udsættes 71,5 

Ideoplæg til ny skole på 
Nordøstamager 

0,5 0,5 0,5 0,5 0,5 

Genhusningspule  15,2 10,1 10,1 5,0 17,7 
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Vesterbro  
Oehlenschlægersgades Skole 
4 – skole samarbejde*) 

125,4 125,4 125,4 125,4 125,4 

Vanløse-Brønshøj  
Husum Skole **) 131,1 udsættes 131,1 Udsættes 131,1 

Bellahøj Skole 135,2 135,2 135,2 135,2 135,2 

I alt til budget 2015 1.105,,4 897,7 924,7 717,0 717,3 
*) Der foreligger ikke en undersøgelse af muligheder og omkostninger ved at ombygge Vesterbro skolerne til et 4-
skolesamarbejde. **) I scenarie 1a udsættes Sønderbro og Husum og i scenarie 1b udsættes Peder Lykke og Amager 
Fælled til budget 2016. i scenarie 2 udsættes alle fire skoler i et år.  I scenarie 3 præsenteres en løsning, som kan 
dække behovet i en kort årrække på Islands Brygge og området ved Amager Fælled og Peder Lykke. Der forligger 
ikke en langsigtet løsning i scenarie 3. 

Der indstilles en pulje på 17,7 mio. kr. til genhusninger på de skoler der udbygges. Puljens 

størrelse afhænger af antallet af skoler, der sættes i gang i budget 2015, og altså hvilket 

scenarium, der vælges. Derudover ønsker KEjd en central pulje på 13,3 mio. kr. til supplerende 

udgifter på skoler hvor de afsatte midler ikke kan dække udgifterne. 

Der indstilles endvidere en pulje på 16,0 mio. kr. til tidlig opstart, idet der i forbindelse med de 

foreslåede skoleudbygninger i budget 2015 (samt skoler der foreslås udbygget i budget 2016) er 

behov for at opstarte sporene på skolerne, før udbygningen er afsluttet. Dette skyldes, at eleverne 

kommer, før skolerne er udbygget, og dermed udløser et kapacitetspres på skolen og tilhørende 

fritidshjem/KKFO. Den tidlige opstart kan f.eks. foregå i lejede pavilloner eller ved tilpasninger 

inde på den konkrete skole. 

Det indstilles endvidere, at der afsættes en pulje på 18,6 mio. kr. til kapacitetsafhjælpende 

foranstaltninger på skole- og fritidsområdet. Forskellen på tidlig opstart og 

kapacitetsafhjælpende foranstaltninger er, at tidlig opstart bruges på skoler, der skal udbygges, 

mens afhjælpende foranstaltninger bruges på midlertidige mindre udvidelsesprojekter på skoler 

og fritidshjem, der enkelte år danner en ekstra klasse. Skoler, der får afhjælpende 

foranstaltninger, er skoler, der ikke er planlagt, eller besluttet udbygget, evt. fordi behovet på 

disse skoler vurderes at være midlertidigt. Desuden er det i en række tilfælde nødvendigt at 

kunne udføre små ekstraarbejder i forbindelse med byggeprojekter.  

Nedenfor uddybes prioritering og løsningsscenarier for de dele af byen, der har det største behov 

nu. De overordnede konsekvenser forbundet med scenarierne opsummeres i nedenstående tabel. 
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Projekt  Forslag  

9 spor  

Scenarie 1a*)  

7 spor  

Scenarie 1b*) 

7 spor  

Scenarie 2  

5 spor  

Scenarie 3 

7 spor  

Distriktsændringer  Distrikt til ny 

skole på 

Artillerivej – 

reduktion af 

distriktet for 

Skolen på 

Islands Brygge.  

Ændring ved 

Sønderbro 

Skole – 

reduktion af 

Lergravsparken 

og evt. Skolen 

ved Sundet. 

Distrikt til ny 

skole på 

Artillerivej.  

Ændring ved 

Sønderbro 

Skole – 

reduktion af 

Lergravsparken 

og evt. Skolen 

ved Sundet. 

Ændring ved 

Husum Skole 

(evt. 

midlertidig)  

Distrikt til ny 

skole på 

Artillerivej.  

Ændring ved 

Sønderbro 

Skole – 

reduktion af 

Lergravsparken 

og evt. Skolen 

ved Sundet. 

Distrikt til ny 

skole på 

Artillerivej – 

reduktion af 

distriktet for 

Skolen på 

Islands 

Brygge.  

Ændring ved 

Sønderbro 

Skole – 

reduktion af 

Lergravsparken 

og evt. Skolen 

ved Sundet. 

Ændring ved 

Husum Skole 

(evt. 

midlertidig)  

Ændringer 

på skolen 

på Islands 

Brygge, 

Peder 

Lykke 

Skole og 

Amager 

Fælled 

Skole 

Behov for 

midlertidige 

løsninger*)  

Skolen på 

Islands Brygge  

Skolen på 

Islands Brygge 

Husum Skole 

Sønderbro 

Skole  

Skolen på 

Islands Brygge 

Peder Lykke 

Skole 

Amager Fælled 

Skole 

Skolen på 

Islands Brygge 

Peder Lykke 

Skole 

Amager Fælled 

Skole 

Husum Skole 

Sønderbro 

Skole 

 

Manglende spor  5 spor til 

budget 2016 

4 spor herefter  

7 spor til 

budget 2016 

4 spor herefter  

7 spor til 

budget 2016 

4 spor herefter  

9 spor til 

budget 2016 

4 spor herefter 
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I forhold til valg af scenarier skal her præciseres, at jo flere spor, der udskydes til budget 2016 

eller senere, jo større kan behovet for afhjælpende foranstaltninger blive, hvilket vil fordyre de 

samlede anlægsomkostninger for udvidelsen.   

Amager 

Prognosen viser, at der er behov for 8 nye spor på Amager de næstkommende 10 år, udover de 

igangsatte udvidelser og den nye skole i Ørestad Syd.  

Tilvæksten er koncentreret på Islands Brygge, samt i området omkring Øresundsvej på den 

nordøstlige del af Amager, hvor der også bygges nye boliger. 

Islands Brygge 

På Islands Brygge er der fortsat boligudbygning, det har betydet, at skolen på Islands Brygge de 

seneste år har måttet oprette 6 spor i indskolingen, hvilket er 2 spor mere, end skolen er bygget 

til. Krydses Amager Fælled kommer man frem til Amager Fælled Skole og Peder Lykke Skole.   

Skolen på Islands Brygge er fyldt til august 2014 (42 klasser til 40 lokaler), mens Amager Fælled 

og Peder Lykke Skole pt. forventes fyldt til august 2020 hvorfor disse skoler også skal udvides, 

og ingen af skolerne kan på sigt afhjælpe hinanden, heller ikke ved ændringer af 

grunddistrikterne Endemålet er derfor 4 skoler (Skolen på Islands Brygge, Amager Fælled Skole, 

Peder Lykke Skole og ny skole på Artillerivej), som indgår i et organiseret samarbejde omkring 

skoleudvikling, brug af faciliteter, profilering og løft af opgaver på området i øvrigt. De 

principielle aspekter heraf bliver efter en inddragelsesproces fremlagt for Børne- og 

Ungdomsudvalget forinden en sådan model evt. gennemføres.  

Ny skole på Islands Brygge (scenarie 1a, 1b og 2) 

Skal behovet løses på Islands Brygge kan dette gøres ved at bygge en ny tresporet skole på 

Artillerivej 126 (En variant af denne løsning kunne være at bygge en overbygning på Artillerivej 

til Skolen på Islands Brygge, som dermed udvides til 7 spor beliggende på to matrikler). 

Denne løsning vil tilføre 3 spor på Islands Brygge i elevernes eget nærmiljø. Løsningen 

indebærer, at bygningen Artillerivej 126 fjernes, kontorerne genhuses, og skoledistriktet deles op 

således, at Havnestaden og en del af boligerne i sydlige del af Islands Brygge tillægges den nye 

skole på Artillerivej. 

Anlægsudgifterne til etablering af en ny tresporet skole på Artillerivej med KKFO, inklusive 

udgifter til genhusning af kontorer er anslået til ca. 451,2 mio. kr. Der er foretaget en business 

case for genhusningen af øvrige funktioner i denne bygning, hvoraf det fremgår, at der udestår 

finansiering til bl.a. tabt provenu et salg af bygningen kunne have indbragt, samt plads 

vanskeligheder i forhold til genhusning af arkivet.  
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Alternativet til denne løsning er på kort sigt at udvide Skolen på Islands Brygge med 1 spor, samt 

Amager Fælled Skole og Peder Lykke Skole med 1 spor (scenarie 3).  

Flytning af dele af grunddistriktet fra Islands Brygge Skole til Peder Lykke og Amager Fælled 

Skole (scenarie 3) 

Peder Lykke Skole og Amager Fælled Skole har i dag plads til flere elever, og disse skoler vil 

dermed, for en periode, kunne afhjælpe behovet for kapacitet på Islands Brygge, indtil skolerne 

forventeligt i løbet af nogle år fyldes med elever fra eget nærområde. 

Vælges denne løsning kan behovet på Islands Brygge dækkes i en periode under forudsætning af, 

at eleverne fra Islands Brygge, sydlige del og Havnestaden skal krydse Fælleden for at nå frem 

til deres distriktsskole. Der forventes en del modstand imod denne løsning fra områdets beboere 

og fra Skolen på Islands Brygge.  

Dels bliver skolevejen lang (for mange beboeres vedkommende mere end 2 km, hvilket 

forpligter kommunen til at transportere eleverne mellem skole og hjem), og dels har forældrene 

en forventning om at få et lokalt skoletilbud, hvor de bosætter sig. 

Ligeledes vil den fortsatte boligudbygning på Amager bevirke, at Peder Lykke og Amager 

Fælled ikke kan forventes at kunne rumme børnene fra Islands Brygge permanent. 

Distriktsløsningen vil således kun kunne betragtes som en midlertidig løsning, hvilket anbefales 

at undgå qua de politiske principper for ændring af skoledistrikter, der fordrer så få ændringer 

som muligt, da det er et værktøj, der er upopulært blandt borgerne. 

Endeligt indebærer denne løsning, at skolekapaciteten på Islands Brygge skal udvides senere, når 

Amager Fælled Skole og Peder Lykke skole ikke længere har plads til at afhjælpe behovet på 

Islands Brygge, hvorfor det kun er en kortsigtet løsning. Denne udvidelse kan vise sig vanskelig 

at gennemføre, særligt hvis der ikke længere er muligheder for en ny skole på Artillerivej.  

Nordøst Amager 

I området omkring Øresundsvej etableres i disse år en række nye boliger, og de nærliggende 

skoler: Lergravsparkens skole og Skolen ved Sundet, der skal dække disse boligområder, har 

ikke mulighed for udvidelse, da Lergravsparken allerede er udbygget og under udbygning i flere 

omgange, og da Skolen ved Sundet er fredet. Sønderbro Skole er ikke ideelt placeret i forhold til 

boligerne, men har plads til flere elever, og samtidig kan skolen udvides, hvorfor der peges på 

denne løsning.  

Sønderbro Skole har i dag 26 klasser og 31 lokaler, men den ventes at være fyldt til august 2017, 

altså om tre år. Udvides denne skole samtidig med, at der gennemføres distriktsændringer i 

forhold til Lergravsparken og evt. også Skolen ved Sundet, kan skolen dermed indirekte afhjælpe 

en del af tilvæksten fra de nye boligområder via distriktsændringer.  
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Udskydes udvidelsen af Sønderbro Skole til budget 2016 kan det forventes, at udvidelsen er klar 

til brug 3 – 5 år derefter, hvor skolen vil få op mod 5 vandreklasser, som skal afhjælpes i 

perioden, hvor skolen udbygges. 

Det foreslås endvidere, at forvaltningen afsøger området omkring Nordøstamager, i forhold til 

mulighederne for at etablere mere skolekapacitet på en matrikel i området på længere sigt, idet 

en udbygning af Sønderbro og en distriktsændring ikke dækker det resterende behov på Øst 

Amager.  

Endemålet er at have fire skoler i området (Lergravsparken Skole, Skolen ved Sundet, Sønderbro 

og evt. ny skole nær de nye boligområder), som indgår i et organiseret samarbejde omkring 

skoleudvikling og løft af opgaver på børne- og ungeområdet. De principielle aspekter heraf, 

bliver efter en inddragelsesproces fremlagt for Børne- og Ungdomsudvalget forinden en sådan 

model evt. gennemføres. 

Vesterbro - Kgs. Enghave og Valby 

Prognosen for området viser, at der er behov for 5 spor de næstkommende 10 år, foruden de 

igangsatte udbygninger af Kirsebærhaven og Vigerslev Allé Skole. 

En del af denne forventede tilvækst skyldes udbygningen i Sydhavn og de planlagte boliger i 

dette område. Prognosen for dette særlige boligområde skal dog betragtes med forsigtighed, da 

der ikke er historiske tal at sammenligne med, fordi det er en ny bydel. På Vesterbro er der 

derimod behov for mere kapacitet på skolerne nu, og i modsætning til Sydhavn er der kommet 

flere eleverne på skolerne, end de har plads til. Der er dog samtidigt udsivning på skolerne på 

Vesterbro, hvilket åbner mulighed for mere effektiv udnyttelse af kapaciteten ved et 4-

skolesamarbejde, eller ved et organiseret formelt samarbejde mellem skolerne om udvikling og 

brug af faciliteter m.v.  

Oehlenschlægersgades Skole, eller 4 - skolesamarbejde 

Der foreligger en undersøgelse af Oehlenschlægersgades Skole, der viser, at denne skole kan 

udvides til 3 spor under forudsætning af, at 3 børnehavegrupper i en nærliggende daginstitution i 

Saxogade kan genplaceres et andet sted. Anlægsomkostningerne er anslået til ca. 125,4 mio. kr. 

En sådan udbygning af en 2-sporet skole til en 3-sporet skole kan også rent fagligt være 

hensigtsmæssigt, da det vurderes, at der kan gives et mere driftsmæssigt bæredygtigt tilbud, hvis 

skolen har mindst tre spor, og skolen får bedre forudsætninger for lærerteamsamarbejde m.v.. 

Alternativet til udvidelse af Oehlenschlægersgades Skole er at ombygge denne skole og 

Gasværksvejens Skole, Tove Ditlevsens Skole og Vesterbro Ny Skole til et 4 – skolesamarbejde, 

hvis dette er muligt, hvilket ikke er undersøgt eller drøftet med skolerne p.t., men er et forslag, 

der fremgår af Kapacitetsanalysen, hvor det er konkluderet, at et 4-skolesamarbejde vil kunne 
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give en mere optimal kapacitetsudnyttelse, dog under forudsætning af, at ombygningen er 

praktisk mulig at gennemføre. 

De fire skoler har i dag en samlet kapacitet på 12 spor fra 0. – 9. klassetrin, og 

Kapacitetsanalysen (BUU 11. juni 2014) har vist, at der er potentiale i et skolesamarbejde på 

Vesterbro, idet der er udsivning fra skolerne. Såfremt forslaget skulle give øget kapacitet, ville 

skolerne skulle ombygges til 13 spor i indskoling og mellemtrin og 11 spor i overbygningen 

(uden hjemklasseprincip). Anlægsudgifterne hertil skal i givet fastlægges ved en nærmere 

undersøgelse, ligesom der skal kunne anvises plads til de 13 spor i indskoling og mellemtrin (i 

alt 91 klasser). Såfremt forslaget ønskes undersøgt, skal der afsættes midler til et idéoplæg. Da 

undersøgelsen ikke er gennemført, kan der ikke konkluderes i forhold til om en sådan 

ombygning af skolerne er billigere eller dyrere end udvidelse af Oehlenschlægersgades Skole. 

Selvom der ikke etableres 4-skolesamarbejde på Vesterbro, kan skolerne med fordel indgå i et 

organiseret samarbejde omkring skoleudvikling og brug af faciliteter hvilket er endemålet i dette 

område. Samarbejdet kan påbegyndes såfremt der afsættes midler til udbygning af 

Oehlenschlægersgades Skole. De principielle aspekter heraf, bliver fremlagt for Børne- og 

Ungdomsudvalget efter en inddragelsesproces forinden en sådan model evt. gennemføres. 

Forvaltningen anbefaler at der afsættes midler til udbygning af Oehlenschlægersgades Skole i 

budget 2015, men at der frem mod overførselssagen udarbejdes et ideoplæg til et 4-

skolesamarbejde, og at beslutning vedrørende udbygning vs. 4-skolesamarbejde derefter evt. kan 

korrigeres på baggrund af dette ideoplæg.  

Brønshøj - Vanløse 

Prognosen for området viser, at der er behov for 2 spor de næstkommende 10 år, foruden de 

igangsatte udbygninger af Kirkebjerg Skole, Vanløse Skole, Katrinedal Skole, Brønshøj Skole og 

Korsager Skole. 

Husum og Bellahøj Skoler er beliggende i et af de områder, hvor der har været mest tilvækst af 

elever, og hvor der, jf. prognosen for skoleområdet (BUU 11. juni 2014), forventes yderligere 

tilvækst de næstkommende år.  

Alle skolerne, der udbygges, har påbegyndt optaget af de ekstra spor, som skolerne udbygges til, 

dog med undtagelse af Kirkebjerg Skole. 

Kirkebjerg Skole spor blev igangsat i budget 2010, og i budget 2011 blev projektet omdefineret 

til en 5 sporet skole på grund af daværende prognose for området. Byggeriet har været længe 

undervejs bl.a. på grund af den nye beslutning i 2011, og på grund af konkurs hos entreprenør. 

Byggeriet forventes dog endeligt færdigt og klar til brug i løbet af 2014. Som nævnt viser 

prognosen, at der bliver behov for mere kapacitet i området, men hvis der ikke falder nogen 

tilvækst i netop Kirkebjergs grunddistrikt, kan der blive tale om at forelægge forslag til 
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ændringer af grunddistriktet for også at få denne skoles kapacitet udnyttet maksimalt. En 

distriktsændring vil medvirke til at afhjælpe behovspresset på Husum Skole på kort sigt. Således 

kan udbygningen af Husum Skole evt. udskydes til Budget 2016 (scenarie 1a og scenarie 2), men 

det vurderes ikke, at ønsket kan bortfalde, da tilvæksten i området samlet set, kræver alle de 

foreslåede udbygninger, såfremt de politiske principper, som er fastsat i Kapacitetsanalysen skal 

overholdes. Da der samlet forventes flere spor i området, end skolerne kan rumme indenfor deres 

fysiske kapacitet, kan behovet ikke løses ved distriktsændringer, der skubber presset rundt 

imellem skolerne. 

Husum og Bellahøj Skole er hver især bygget til 3 spor, og Bellahøj har derudover også et 

idrætsspor fra 7. til 9. klassetrin, hvor der optages elever fra hele byen med særlige 

forudsætninger. Begge disse skoler har de senere år optaget 4 spor på grund af elevtilvæksten i 

området, og prognosen viser, at behovet fortsat er voksende.  

Begge skoler er fyldt i august 2014, og i årene herefter vil der være behov for diverse 

midlertidige afhjælpende foranstaltninger på skolerne, indtil de er udbygget til 4 spor. 

Udbygningerne af de to skoler er anslået til ca. 135,2 mio. kr. på Bellahøj Skole og ca. 131,1 

mio. kr. på Husum Skole. 

Endemålet er at have skoler i området, der tilsammen har den fornødne kapacitet til at 

skolebørnene kan være på skolerne, og at skolerne indgår i et organiseret samarbejde omkring 

fælles løft af opgaver på området, skoleudvikling, profilering og brug af faciliteter. De 

principielle aspekter heraf, bliver fremlagt for Børne- og Ungdomsudvalget efter en 

inddragelsesproces forinden en sådan model evt. gennemføres. 

Øvrige budgetønsker på skoleområdet 

Ønske fra overførselssagen 2013-2014 

I overførselssagen 2013-2014 blev der afsat 23,8 mio. kr. til færdiggørelse af Sundbyøster Skole. 

Det resterende budgetønske på 7,7 mio. kr. (7,5 i 2013 P/L), der nu fremsættes, omhandler 

istandsættelse af udearealer på skolen, som ikke blev finansieret i overførselssagen, og 

budgetønsket fremsættes derfor igen i budgetforhandlingerne 2015. Desuden fremsættes et 

udvidet budgetønske på 13,2 mio. kr., hvor der etableres en større legeplads og en udvidet 

bevægelsesplads med forskellige aktiviteter (boldbaner, udendørs fitness, legeskov m.v.). 

Ligeledes indstilles det, at der afsættes midler til køb af grund på Arsenaløen der skal bruges i 

forbindelse med den igangsatte udvidelse af Skolen på Christianshavn, da denne skoleudvidelse 

er løbet ind i udfordringer, i forhold til at skabe de mest optimale forhold til eleverne indenfor 

skolens nuværende to matrikler Det foreslås, at der bevilliges yderligere xx,x mio. kr. til samling 

af skolen på Arsenaløen (prisestimat kommer 20. august fra KEjd). Den samlede anlæsgssum til 

dette projekt er foreløbigt anslået til xxx mio. kr., hvoraf det forudsættes, at allerede bevilligede 

midler til udbygning af skolen med 1 spor omprioriteres til denne skoleflytning, samt provenu 
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ved slag af bygningen og grunden, samt midler, der er afsat til genopretning af skolen, 

omprioriteres til denne skoleflytning.  

Undersøgelser og ideoplæg 

Ligeledes bør der afsættes midler til idéoplæg af udvidelsesmulighederne i de områder af byen 

og på de skoler, der endnu ikke er undersøgt, således der fortsat kan indstilles konkret beregnet 

anlægsøkonomi til kommende budgetter (5,3 mio. kr.), samt midler til undersøgelse af 

mulighederne for ny skole på Nordøstamager.  

Solvangcenteret 

Samtidig foreslås afsat midler til genhusning af to institutioner i Solvangcenteret på Amager i 

tilknytning til Dyvekeskolen (4. mio. kr.). Institutionerne kan i forbindelse med 

byudviklingsprojekt i området, med fordel genhuses tæt på Dyvekeskolen. Udgifterne til 

permanent placering af institutionerne søges dækket i forbindelse med projektet, som fremsættes 

af Teknik- og Miljøforvaltningen.  

Skolemad 

Københavns Kommune har en politisk målsætning om, at alle elever skal have mulighed for at 

købe skolemad. Der mangler fortsat  nogle skoler for at komme i mål: Sølvgade Skole, 

Kildevældskolen og Strandparkskolen. Endvidere mangler Skolen ved Sundet, men det har ikke 

været muligt at finde en løsning på denne skole, da skolebygningen er fredet. Det indstilles 

derfor, at der etableres EAT på Sølvgade Skole og Kildevældsskolen (4,8 mio. kr.) samt, at der 

etableres produktionskøkken på Strandparkskolen, hvor der tidligere er afsat driftsmidler, så 

skolen kan fungere som madskole. (3,5 mio .kr.). Samlet budget til etablering af madfaciliteter 

på 3 skoler 8,3 mio. kr.   

Sikre Skoleveje 
I forhold til sikre skoleveje fremsættes der et budgetforslag fra Teknik- og Miljøforvaltningen på 
49 mio. kr. i forbindelse med budgetforhandlingerne for 2015. Børne- og Ungdomsforvaltningen 
tilslutter sig dette forslag. Det er endvidere besluttet i Børne- og Ungdomsudvalget, at Teknik og 
Miljøforvaltningen udarbejder forslag til sikring af skolevejen i Valby og Ørestad i forlængelse 
af beslutning om to distriktsændringer disse steder. 
 
Skemaplanlægningsværktøj 
Der ansøges om midler til indkøb af bedre skemaplanlægningsværktøjer til skolerne, idet 

skolerne jf. kapacitetsanalysen skal skemalægge undervisningen og brugen af lokalerne meget 

mere detaljeret end tilfældet er i dag.  

 Lokale- og skemaplanlægningsværktøj til alle skoler 
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Folkeskolereformen 

 

I forbindelse med implementeringen af Folkeskolereformen søges der om følgende anlægsmidler 

i Budget 2015: 

 Lærerarbejdspladser (de fem resterende skoler) – 17.240 – 23.240 mio. kr. 

Dette forslag er beskrevet i pakken med forslag om folkeskolen. 

Fremtidens fritidstilbudsstruktur 

 

BUU besluttede d. 11. juni 2014 principper for fremtidens fritidstilbud for de 6 til 13 årige, som 

bl.a. medfører, at fritidsinstitutioner for de 6-9 årige etableres 1:1 i forhold til folkeskolerne og så 

tæt på skolerne som muligt. Det betyder, at der arbejdes på en struktur, hvor 

fritidstilbudspladserne fysisk er beliggende på skolen, eller på matrikler så tæt på skolen som 

muligt. At samle fritidsinstitutioner i et 1:1 forhold tæt på skolen vil samtidig understøtte 

ambitionen om at optimere arealudnyttelse ved at anvende kapaciteten på tværs af skole og fritid. 

Fritidscentrene med klubpladser for de 10-13 årige skal dække større områder – det kan være 

flere skoler eller et lokalområde.  

Med henblik på at etablere den fysiske og organisatoriske struktur, som understøtter de faglige 

og organisatoriske forandringsmål bedst muligt, er der udarbejdet skitse til 

implementeringsplaner i alle BUF’s fem områder, som mange steder kræver nyanlæg eller 

ombygning. Efter forhandlingerne om Budget 2015 vil der blive udarbejdet endelige 

implementeringsplaner, som præsenteres i BUU i efteråret 2014, og efterfølgende sendes i høring 

blandt de berørte skoler og institutioner.  

Der er, på baggrund af nøgletal, udarbejdet et estimat på, hvor stort et anlægsbehov, den samlede 

forandring vil kræve.  Der beskrives et scenarium med en struktur, hvor kapaciteten er samlet et 

enkelt sted og kan rumme alle fritidspladser til børn i de kommunale skoler. Den samlede 

anlægsudgift anslås til 1,247 mia. kr. 

Børne- og Ungdomsforvaltningen har prioriteret, i forhold til, om der allerede er et 

udbygningsprojekt på skolen eller om der søges om skoleudbygning i Budget 2015. Her vil 

forvaltningen arbejde på at etablere de fysiske omlægninger på fritidsområdet i forbindelse med 

udbygningen. De øvrige ønsker om ændringer i fritidstilbuddene er foreløbigt prioriteret efter, 

hvor dyre de nødvendige omlægninger vurderes at blive. Af nedenstående tabel fremgår der, 

hvor mange skoler der er i de forskellige kategorier, samt hvor mange fritidshjem der er tilknyttet 

og dermed potentielt bliver omfattet af strukturomlægningen. Tabellen viser således, at 

fritidsstrukturen ved 6 skoler allerede nu lever op til de nye principper, mens der for i alt 12 

skoler enten allerede er besluttet og påbegyndt en udvidelse inklusiv fritidstilbudspladser, eller 

der søges om udvidelse i Budget 2015. For de resterende skoler gælder det, at fritidsstrukturen 

ved 10 skoler estimeres at kunne tilpasses for i alt 43,4 mio. kr., mens ændringer i 
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fritidsstrukturen ved de resterende 30 skoler estimeres til at kræve en samlet anlægsinvestering 

på 920,8 mio. kr. 

Kategorier Antal skoler  

Antal 

skoletilknyttede 

fritidshjem Udgifter  

Skoler omkring hvilke der ikke 

er behov for tilpasninger af 

fritidsstrukturen 6 2 0 

Skoler der indgår i anlægsplanen 

for 2013 og 2014 5 18 121,9 

Skoler der indgår i anlægsplanen 

for 2015 7 31 161,3 

Skoler, hvor omlægning af den 

omkringliggende fritidsstruktur 

kræver anlægsmidler på under 

10,0 mio. kr. 10 16 43,4 

Skoler, hvor omlægning af den 

omkringliggende fritidsstruktur 

kræver anlægsmidler på over 

10,0 mio. kr. 30 104 920,8 

I alt (i 1000 kr.) 58 171 1.247,4 

 

Børne- og Ungdomsforvaltningen vil søge om anlægsmidler til fremtidens fritidstilbud både i 

Budget 2015 og i forbindelse med de kommende års budgetforhandlinger og overførelsessager, 

således at der arbejdes hen imod, at fritidsstrukturen tilpasses over de kommende år.  

I Budget 2015 søges om midler til at gennemføre anlægssager i forbindelse med de skoler, som 

er i gang med eller står over for en udvidelse. Det drejer sig om Christianshavns, 

Grøndalsvængets, Amager Fælled, Lergravsparkens, Peder Lykke, Sønderbro, 

Oehlenschlægersgade Bellahøj, Brønshøj, Husum og Kirkebjerg Skole, samt Skolen på Islands 

Brygge. Den samlede pris for omlægning af fritidsstrukturen ved disse skoler estimeres til at 

være henholdsvis 283 mio. kr. 

Det skal understreges, at der er tale om overslag ud fra nøgletal, som skal kvalificeres i dialog 

med de berørte parter og Kejd, hvorfor de enkelte projekter, og antal skoler i kategorierne kan 

ændre sig i det videre arbejde med implementeringsplanerne.  
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Derudover søges der om 4,8 mio. kr. til at gennemføre forundersøgelser på 16 skoler, hvor 

løsningen på fritidstilbudsområdet umiddelbart vurderes vanskeligt rent strukturelt, men hvor der 

kan ligge kapacitet indenfor skolens rammer. 

Budgetønsket til Budget 2015 er samle på 287,8 mio. kr. 

Frem mod Budget 2016 vil forvaltningen arbejde på at konkretisere og kategorisere de resterende 

projekter i forhold til deres kompleksitet ud fra kriterierne størrelse, afstand og tilknytning, og 

projekterne vil blive periodiseret, således at der søges om økonomi til omlægningerne i de 

kommende budgetter. 

Tilvæksten på 10-13 års området 

I flere år har Børne- og Ungdomsområdet været præget af en markant mangel på klubpladser, da 

man har ønsket at kunnet tilbyde klubplads til alle 10-13 årige børn, såfremt de måtte efterspørge 

det. Dette behov har midlertidigt været dækket ved store merindskrivninger og diverse fleksible 

tiltag. 

Sidste år blev det besluttet at afvente udfaldet af Folkeskolereformen og en forventet reduceret 

dækningsgrad på 10-13 års klubområdet, før der blev genfremsat budgetønsker om at etablere 

mere kapacitet. 

I forbindelse med den nye fritidsstruktur foreslås det nu at omorganisere klubtilbuddet for de 10-

13 årige, og der forventes fortsat at være en faldende dækningsgrad. Men det forventes dog 

modsat, at hverken en ny organisering eller en faldende dækningsgrad vil betyde, at de 

nuværende klubfaciliteter kan dække behovet for klubtilbud til de 10-13 årige set i lyset af den 

fortsatte tilvækst af børn i denne aldersgruppe. 

Som det fremgår ovenfor foreslås det at etablere fysiske faciliteter flere steder i byen med 

henblik på at få fritidstilbuddene til de 6-9 årige tættere på skolen. Det vil betyde, at andre 

fritidsfaciliteter bliver ledige eller får ledige pladser. Det er intentionen, at noget af denne 

frigjorte kapacitet anvendes til at rumme den forventede tilvækst af elever på 10-13 års området. 

Hvorvidt dette vil være tilstrækkeligt i årene fremover kan ikke vurderes p.t. men det er 

anbefalingen at undersøge potentialet for omlægning af fritidstilbud til klubpladser, før der 

fremlægges anlægsønsker om udbygning. 

0-5 års området 

På 0-5 årsområdet er der pasningsgaranti fra barnet er 6 måneder, når forældrene ønsker en 

plads. I Københavns Kommune er der indført et servicemål, der tilbyder pasning inden for 4 

kilometer fra barnets bopæl. 
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I forbindelse med Budget 2014 blev der på 0-5 års området bevilliget anlægsmidler til etablering 

af 72 børnegrupper. Behovsprognosen for 2014 viste, at befolkningsprognosen nedjusterede 

forventningerne til antal 0-årige i kommunen. Der er ikke tale om, at det samlede behov på 0-5 

års området reduceres i den nye behovsprognose, men at tilvæksten udskydes med få år.  

De finansierede 72 grupper forventes at kunne dække behovet frem til 2019 (modsat frem til 

2017 som forventet i 2013). Da det som tommelfingerregel tager ca. 30 måneder at bygge en 

daginstitution, skal udbygning, der skal dække behovet i 2018, påbegyndes snarest. Derfor er det 

hensigtsmæssigt at fortsætte etableringen af de 72 grupper fra Budget 2014, men at Børne- og 

Ungdomsforvaltningen nøje vurderer tidspunktet for igangsættelse og ibrugtagning. 

Dagsinstitutioner, der skal dække behov i 2019, kan eksempelvis afvente påbegyndelse i 2015.. 

Et eventuelt merbehov, som følge af stigende dækningsgrader eller ændrede befolkningsmønstre, 

søges også i forbindelse med budgetforhandlingerne i 2016. Frem mod overførselssagen vil der 

blive udarbejdet en samlet plan for dette område. 

Der vurderes således ikke at være behov for yderligere anlægsmidler til etablering af ekstra 

kapacitet på 0-5 års området i forbindelse med Budget 2015. Pasning inden for fire kilometer 

forventes at kunne opretholdes i 2015 med de nuværende anlægsmidler, men opretholdelsen af 

pasningsgarantien er fortsat afhængig af, at der ikke opstår markante forsinkelser i de allerede 

planlagte 0-5 års pladser. 

Pladsbevarende  

Der er dog behov for pladsbevarende midler til 0-5 års området, ligesom der er behov for 

forbedring og udbygning af eksisterende faciliteter. Derfor søges der, i forbindelse med Budget 

2015, om pladsbevarende midler til modernisering af den eksisterende, kapacitetsbærende 

vognpark (4 mio. kr.). En eventuel beslutning i Budget 2015 om udbygning af 

Oehlenschlægersgade Skole, med et ekstra skolespor, vil udløse et genhusningsbehov for 3 

børnehavegrupper (13,1 mio. kr.).  

Samtidig søges der midler til forbedring af legepladser (9,0 mio. kr.), forbedring af lydmiljøer i 

dagtilbud (5,2 mio. kr.) samt midler til at etablere daginstitutionskøkkener (19,6 mio. kr. – 75,6 

mio. kr.). 

Det indstilles endvidere, at der afsættes 3,0 mio. kr. til køb af den selvejende udflytterinstitution 

Holstrupgård i Ølsted. Ejendommen ejes af Naturstyrelsen og huser en udflytterbørnehave med 

45 pladser.  Institutionen er en tidligere SBBU institution, og da lejekontrakten udløb, blev den 

ikke fornyet af SBBU. Ejendommen er derfor sat til salg, og forvaltningen har fået en 

tidsbegrænset lejekontrakt til juni 2015. Ved køb af ejendommen sikres den nuværende 

kapacitet, og det vurderes, at institutionen kan udbygges på sigt. Købspris og vurdering på 3,0 

mio. kr. er udarbejdet af Sadolin & Albæk. 

Sikre legepladser 
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Børne- og Ungdomsforvaltningens er forpligtet til at sikre, at legepladser i daginstitutioner og på 

skoler overholder et forsvarligt sikkerhedsniveau. Til sikring, vedligeholdelse og opgradering af 

legepladser på daginstitutioner og skoler søges et beløb på 9.0 mio. kr. Beløbet skal foruden 

forbedring af sikkerhed bruges til at opgradere legepladser, så der er mulighed for bevægelse og 

udfoldelse.  

Mindre støj 

Støj forringer arbejdsmiljøet hos lærere og daginstitutionspersonale i BUF. Støj kan være årsag 

til sygefravær og forringe børns læring og udvikling. I budget 2015 søges om 5,2 mio. kr. til at 

forbedre lydmiljøer i dagtilbud.   

Madordninger i dagtilbud 

I forbindelse med implementering af madordninger i daginstitutionerne, er det en målsætning at 

mad produceres lokalt i daginstitutionerne. Forudsætninger for dette har været meget forskellige 

i de enkelte institutioner. Der er stadig en række institutioner, hvor køkkenforholdene begrænser 

eller umuliggør egenproduktion af mad. Derfor søges et beløb på 19,6 mio. kr. – 75,6 mio. kr. til 

etablering af daginstitutionskøkkener.  

Ungdomsklubområdet 

Dækningsgraden på ungdomsklubområdet er på Amager pt. væsentligt lavere end i resten af 

byen (14 pct. imod 22 pct.). Særligt Østamager har en lav dækningsgrad på kun 2 pct. Desuden 

er Amager socioøkonomisk dårligere stillet end gennemsnittet for hele byen. På grund af 

Amagers lave dækningsgrad blev lokaliteter ved Holmbladsgade undersøgt i forbindelse med 

Budget 2014. Der var ikke muligt at finde egnede lokaliteter i Holmbladsgadekvarteret. Derfor 

blev der i Budget 2014 udelukkende afsat midler til at udvide ungdomsklubfaciliteterne i 

klubfællesskaberne på Smedetoften og Brobergsgade.  

For at sikre et tilbud for Amagers 14-17 årige fremsættes der i 2015 et forslag om at etablere 100 

ungdomsklubpladser på Amager (10.0 mio. kr.). Dette vil give et tilbud med den enkelte unge i 

centrum, hvor der kan skabes et trygt, kreativt, udfordrende og støttende omdrejningspunkt i 

lokale børns opvækst og ungdom. 

Der indstilles ligeledes, at der afsættes 2,7 mio. kr. til nye lokaler til ”Garagen” på Brydes Allé. 
Garagen er et tilbud for unge, som i modsætning til traditionelle ungdomsklubber har åbent i 

dagstimerne. Tilbuddet fungerer som værested for både medlemmer af ungdomsklubben, men 

også af lokalområdets unge, som ikke almindeligvis ikke bruger et ungdomsklubtilbud. For at 

tilbuddet kan fortsætte et det nødvendigt, at de nuværende bygninger erstattes af en permanent 

pavillionbygning. 

Samtidig søges der om midler til en undersøgelse af de konkrete muligheder for at udvide det 

eksisterende klubfællesskab i Smedetoften 12-14. Idéoplægget vurderes at koste 0,2 mio. kr. Det 
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kunne eksempelvis være en mulighed at undersøge om der kan være plads til et 

”ungekraftcenter”. Formålet med ungekraftcentre er at skabe en ny tværforvaltningsmæssig 
organisering af ungdomsområdet i København. Forslaget indebærer omlægninger i 

ungeindsatsen for Social-, Børne- og Ungdoms- samt Kultur og Fritidsforvaltningen. Således 

nedbrydes de traditionelle forvaltningsgrænser for at tilbyde mere attraktive og udviklende tilbud 

til byens unge. 

Specialområdet 

Der blev i budget 2014 tildelt anlægsmidler til etablering af 72 basispladser (0-5 år). Disse 

pladser kan dække det stigende behov som følge af befolkningstilvæksten på hele 0-5 års 

specialområdet frem til og med 2018. På specialundervisningsområdet forventes det, at den 

nuværende kapacitet på kort sigt svarer til behovet. Som følge af det stigende befolkningstal i 

Københavns Kommune kan det på sigt være nødvendigt at udvide kapaciteten, såfremt andelen 

af børn med behov for specialskoleplads forbliver uændret.  

I forbindelse med folkeskolereformen er der inddraget basislokaler på specialskolerne, der 

fremadrettet skal anvendes til lærerforberedelse. På nogle skoler er der inddraget grupperum, der 

tidligere er benyttet som undervisningsrelateret lokale. Ydermere er der igangsat en proces der 

har som formål at ensarte serviceniveauet på skolerne, og denne proces kan på sigt måske frigøre 

yderligere kapacitet på skolerne. Det anbefales ikke, at søge om anlægsmidler til 

kapacitetsudvidelse før ovenstående faktorer er undersøgt nærmere. 

Der er afsat anlægsmidler til etablering af 100 specialklubpladser i Budget 2014. Når disse er 

etableret vurderes det, at behovet kan dækkes på kort sigt. Som følge af, at antallet af børn stiger 

på 0-17 års området i Københavns Kommune, kan det forventes, at der på sigt er behov for at 

udvide kapaciteten.  

Der er således ikke indstillet budgetønsker på 0-5 års-, specialklub- eller på 

specialundervisningsområdet i Budget 2015. Men på baggrund af befolkningsprognosen 2014, så 

forventes det, at det fremadrettet, eksempelvis i Budget 2016, vil være nødvendigt at indstille en 

udvidelse af kapaciteten på specialområdet. 

Ønske fra overførselssagen 2013-2014 

I budget 2015 søges der om anlægsmidler til at flytte Skolen i Ryparken til Frederiksgård Skoles 

bygninger, når disse bliver ledige. Bygningen i Ryparken er grundlæggende er uegnet som 

specialskole. Selv hvis man gennemførte en forbedring af Skolen i Ryparkens fysiske rammer, 

tilbagestår stadig en række grundlæggende problemer ved bygningen, som ikke kan løses, såsom: 

lav loftshøjde, meget gang- og trappeareal, dårlige forhold for kørestolsbrugere og vanskelig 

adgang til udeareal.  
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Flytningen vurderes at koste 46 mio. kr. Der er tidligere afsat 15 mio. kr. til ombygning af 

Skolen i Ryparken. Finansieringsbehovet i Budget 2015 er dermed på 31 mio. kr. 

 


